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Praha  19. června 2014 

Č. j.: MV-85207-1/OBP-2014 
 

Stanovisko ve věci povinnosti držitele zbrojní licence ustanovit zbrojířem 
držitele zbrojního průkazu skupiny D 

 
 
Z ustanovení § 32 odst. 1 písm. d) zákona o zbraních vyplývá, že osoba, která v 
rámci v rámci činnosti držitele zbrojní licence skupiny A až J zabezpečuje plnění 
povinností při přechovávání, skladování nebo používání zbraní nebo střeliva, musí 
být držitelem zbrojního průkazu příslušné skupiny. Tato osoba se dále označuje jako 
zbrojíř. Podle § 39 odst. 6 zákona o zbraních není držitel zbrojní licence, který 
vykonává činnost samostatně, povinen plnit některé povinnosti uvedené v § 39 odst. 
1 (mimo jiné též není povinen ustanovit zbrojíře), je však povinen plnit povinnosti 
zbrojíře stanovené v § 40 odst. 1 písm. b) a e) zákona o zbraních. 
 
Pokud ve výše cit. ustanovení zákon hovoří o zbrojním průkaze příslušné skupiny, je 
třeba požadavek na konkrétní skupinu (či skupiny) zbrojního průkazu odvozovat z 
§ 38 zákona o zbraních, který upravuje oprávnění držitelů konkrétních skupin zbrojní 
licence. Podle tohoto ustanovení pak je držitel zbrojní licence skupin A, B, C, D, E, F, 
G a J oprávněn přenechávat zbraň nebo střelivo, které je oprávněn držet k plnění 
úkolů stanovených ve zbrojní licenci, pouze držiteli zbrojního průkazu skupiny D, 
který je k němu v pracovním, členském nebo obdobném poměru. Toliko v případě 
držitele zbrojní licence skupiny H a I je oprávnění přenechat zbraň k plnění úkolů 
stanovených ve zbrojní licenci rozšířeno též na držitele jiných skupin zbrojního 
průkazu (v případě držitele zbrojní licence skupiny H jde vedle skupiny D zbrojního 
průkazu též o skupiny B a C a v případě držitele zbrojní licence o držitele zbrojního 
průkazu skupiny A). Jinými slovy tedy platí, že držitel zbrojní licence, který je povinen 
jmenovat zbrojíře podle § 39 odst. 1 písm. a) zákona o zbraních, musí zbrojířem 
jmenovat držitele zbrojního průkazu těchto příslušných skupin, ve většině případů 
pak právě skupiny D. 
 
Na druhé straně je skutečností, že podle znění zákona o zbraních účinného do 30. 
června 2014 není povinnost držitele zbrojní licence, který vykonává svou činnost 
samostatně, a tedy plní též (vybrané) úkoly zbrojíře, být držitelem zbrojního průkazu 
skupiny D z výše uvedených ustanovení zcela zřejmá. Pokud tedy před nabytím 
účinnosti zákona č. 170/2013 Sb. není držitel zbrojní licence, jenž vykonává činnost 
samostatně, držitelem zbrojního průkazu skupiny D, nejedná se o protiprávní jednání 
tohoto držitele zbrojní licence a nejde ani o důvod, který by měl vliv na platnost 
vydané zbrojní licence. 
 
Je však třeba upozornit, že zákon č. 170/2013 Sb. zavádí s účinností od 1. července 
2014 obdobnou povinnost držitele zbrojní licence, který vykonává činnost 
samostatně, jako tomu bylo doposud v případě zbrojíře. Zákon o zbraních ve znění 
účinném po 1. červenci 2014 v ustanovení § 39 odst. 5 (dosavadní § 39 odst. 6) 
stanoví: 
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„(5) Pokud držitel zbrojní licence vykonává činnost samostatně, musí být 
držitelem zbrojního průkazu příslušné skupiny. Přitom neplní povinnosti uvedené 
v odstavci 1 písm. a), c), j) a n), je však povinen plnit povinnosti zbrojíře uvedené v § 
40 odst. 1 písm. b) a e).“ 
 
Stejně jako u zbrojíře bude ve většině případů skupin zbrojních licencí příslušnou 
skupinou zbrojního průkazu skupina D.  
 
Porušení této povinnosti nebude ani nadále postihováno coby správní delikt, na 
druhé straně je však nutno upozornit, že se již bez jakékoli pochyby bude jednat o 
porušení zákona o zbraních. Není zřejmě možné dovodit, že tímto jednáním držitel 
zbrojní licence bez dalšího představuje vážné nebezpečí pro vnitřní pořádek a 
bezpečnost ve smyslu § 36 odst. 2 zákona o zbraních. Je však nepochybné, že 
v případě, kdy by se nějakého dalšího, takto závažnějšího porušení zákona o 
zbraních dopustil držitel zbrojní licence vykonávající činnost samostatně, který není 
držitelem zbrojního průkazu skupiny D, jednalo by se již o opakované porušení 
zákona (prvním, byť méně závažným by byla právě skutečnost, že tento držitel 
zbrojní licence není držitelem zbrojního průkazu skupiny D), přičemž příslušný útvar 
policie může následně rozhodnout o odnětí zbrojní licence. 
 
 
 
 
 
 
 
 
           Mgr. Martin Linhart  
                  ředitel odboru 
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